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كيفية استخراج الأحكام الفقهية المتعلقة بالمرفق العام، حيث توجد طائفة من أعمال في  تكمن مشكلة الدراسة:

مما قد يعرضها للغموض وعدم معرفة حكم الشريعة فيها عند  ،المرافق العامة لم تخضع للدراسة الفقهية

تكليفية هل توجد أحكام شرعية بعض الناس، ومن ثم جاءت هذه الدراسة لتبين جواب السؤالين الواردين: 

عامة،  -التي بينتها  -هل مشكلة البحث و عملية متعلقة بتلك القضايا التي تجري في بساط بحث المرفق العام؟ 

  وعريضة المجال تحتاج لحزمة من البحوث، ولا يمكن لبحث واحد أن يغطيها؟ 

مرفق العام، معرفة أحكام الشريعة الإسلامية في موضوعات، ومسائل متعلقة بالوتهدف الدراسة إلى: 

والإسهام في تصفية المرافق العامة من كل ما يخالف أحكام الشريعة, وعرض البدائل الشرعية المناسبة إن 

 وجدت.

سعة الشريحة الموجه لها هذا البحث، والجِدةّ في ، وأهمية المكان المدروسفي  وتتضح أهمية هذه الدراسة:

 مباحثه. مباحث البحث، وكثرة التساؤلات عن كثير من 

مُشْكِلَة البحث،  وتمهيد، وبابين، وخاتمة، وفهارس، احتوت المقدمة على على مقدمة،واشتملت الدراسة 

، وأهميته، وأهدافه، والدراسات السابقة، ومنهج البحث والهيكل التفصيلي له، واشتمل التمهيد على وحدوده

له، وتكون الباب الأول من الأحكام الفقهية التكييف الفقهي ، وعلى حقيقة المرفق العام، وما يتعلق بذلك

الأحكام الفقهية المتعلقة بمكان المرفق ، وقام الباب الثاني على المتعلقة بمكان المرفق العام في أبواب العبادات

  :وضمت الخاتمة أهم النتائج. ومن أهمها ،العام في أبواب المعاملات المالية

 علاقة الآخرين به.معرفة التكييف الفقهي للمرفق العام، و -1

 وضوح كثير من الأحكام الفقهية المتعلقة بمكان المرفق العام في بابي العبادات والمعاملات المالية. -2

 خضوع جميع أعمال المرافق العامة للميزان الفقهي المعروف عند فقهاء الشريعة. -3



مة إذا أخضع اجتهاده ليس في الفقه الإسلامي ما يمنع من اجتهاد ولي الأمر في أعمال المرافق العا -4

 .للمعايير الشرعية المعتبرة في اعتبار المصالح أو إلغائها

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstract 

 

Thesis Title :  Jurisprudential provisions related to position of the general 

annex in the sections of worship and financial transactions.(Collection and 

studying). 

Prepared by :  Abdul Aziz bin Ibrahim Al Ajimi 

Under the Supervision of : Dr. Faisal bin Said Bal-Amash 

The problem of the study : How to extract the jurisprudential provisions related to the 

general annex,here there is a range of works of general annexes not subject to the study of 

jurisprudence, which may expose them to the ambiguity and lack of knowledge of the rule of 

Sharia for some people. This study aims to find the answer to the two given questions: Are there 

legal provisions of practical mandate related to those issues under the consideration of general 

annex research?  and is the research problem - which I have identified - a general, broad area that 

needs a package of research, and cannot be covered by one research? 

The study aims to know the provisions of the Islamic Shari'a on subjects, issues related to the 

general annex, and contribute to the filtration of general annexes from all that contravene the 

provisions of the Shari'a, and offer the appropriate legal alternatives, if any. The importance of 

this study is highlighted in the importance of the studied place, large number of people targeted 

by this research. 

The research included an introduction, a preface, a bibliography, a conclusion, and indexes. The 

introduction contains the problem of  the research, its limits, its importance, its objectives, 

previous studies, the research methodology and detailed structure, The preface included the 

reality of the General Annex, and the related jurisprudence adaptation. The first section consists 

of jurisprudence concerning the place of General Annex in the sections of worship, and the 

second section is based on the jurisprudence provisions concerning the place of the General 

Annex to the chapters of financial transactions. The conclusion includes the most important 

results and the most important recommendations.  

The most important results:  

1-  Knowledge of the jurisprudence adaptation of the general annex, and its relationship with 

others.  

2-  The clarity of many jurisprudential provisions related to the position of the general annex 

in the chapters of worship and financial transactions. 

3-  All the work of general annex is liable to the balance of jurisprudence known to the 

jurisprudents. 

4-  Nothing in Islamic jurisprudence prevents the diligence of the guardian in the work of 

general annex if subjected to the jurisprudence of legitimate criteria considered in regards 

of interests or cancellation. 

 



 

 


